
مراقب »کلاهک های مرگ« باشید 

یــک بی احتیاطی کوچــک و اعتماد به یک خوراکی خود رو موســوم به 
کلاهک مرگ می تواند مصرف کنندگان را به کام مرگ بکشــاند و فصل بهار 
زمــان اوج رویش و مصرف آن اســت؛ مرگی که راحت جــولان می دهد و 

سهل انگاران را شکار می کند.
کلاهک مرگ )آمانیتا فالوئیدس( یک نوع قارچ ســمی اســت که پس از 
مصرف، فرد را دچار علائم گوارشــی می کند و ممکن است چند ساعت بعد 
بهبود یابــد اما غافل از آنکه روی کبد عوارض ایجاد می کند و به مرور باعث 
زردی و خونریزی کبد می شــود که دیگر اقدامات درمانی جوابگو نیســت.
همه ســاله با آغاز فصل بهار و بهبود شــرایط مساعد در رشد قارچ های خود 
رو با موجی از مســمومیت های اتفاقی ناشی از مصرف قارچ های سمی مواجه 
هستیم که منجر به فوت، نارسایی کبد و بستری شدن بسیاری از افراد شده 

است.
همیــن چند روز پیش در روزهای پایانی فروردین بود که قارچ ســمی ۶ 
عضو خانواده نهاوندی را راهی بیمارســتان کــرد و پنج نفر از آنها زن و یک 
نفرشــان مرد بودند که سه نفرشان سرپایی مداوا شــدند و سه نفر دیگر به 
علت مشــکلات شدید گوارشی بستری شدند.سازمان اورژانس کشور، هشتم 
اردیبهشت با اعلام رشد سه برابری مسمومیت با قارچ وحشی نسبت به پرهیز 
از مصرف قارچ در طبیعت هشــدار داد و از مسمومیت ۵۳ نفر در بازه زمانی 
هشتم فروردین تا پنجم اردیبهشت ۱۴۰۳ در کشور خبر داد و اعلام کرد که 

۱۴ نفر از این مسمومان همچنان بستری و تحت نظر هستند.
فارس، لرستان و کرمانشاه بیشترین مسمومان با قارچ وحشی

طبق اعلام این سازمان، استان های فارس با ۱۶، لرستان با ۱۲ و کرمانشاه 
با ۱۰ نفر بیشــترین مسمومان با قارچ وحشی را در کشور داشته اند که هیچ 

یک از آنها، جان خود را از دست نداده است.
همیــن که فصل بهار و پاییز آغاز می شــود و بارندگی ها افزایش می یابد، 
زمان مناســبی برای رویش قارچ های ســمی فراهم می شود و از سویی دیگر 
نیز شــمار بازدیدکننــدگان از طبیعت و تفریح در ارتفاعات و دشــت ها به 
دلیل طروات بهاری هم بیشــتر می شود و بســیاری از مردم در حین گشت 
در طبیعت از گیاهان و ســبزی ها خود رو برداشــت می کنند و در این میان 
بسیاری هم ترغیب می شوند از قارچ های خود رو در طبیعت برداشت کنند.

بیشترین مسمومیت ناشی از قارچ های سمی در مناطق غربی، کوهستانی 
یا مرطوب کشــور به ویژه استان های کرمانشــاه، آذربایجان غربی، لرستان، 

گلستان، کردستان، لرستان، همدان، قزوین و چهارمحال و بختیاری است.
بسیاری از مردم به دلیل لذیذ بودن قارچ و همین طور خواص غذایی آن 
از ضرر و خطر سمی بودن آن غافل می شوند و با مصرف مقداری اندک از آن 
دچار مسمومیت های شــدید و گاهی هم مرگ می شوند؛ از اینرو، از مصرف 
قارچ هــای خود رو به خصوص قارچ هایی که در کنار تنه درختان می رویند یا 
قارچ های فله ای جمع آوری شــده توسط افراد بومی باید خودداری شود زیرا 
شناسایی انواع قارچ از انواع سمی آنها تنها براساس خصوصیات ظاهری مانند 
شــکل، رنگ، بو، قوام و مزه مشکل اســت و فقط متخصصان و کارشناسان 

مجرب قارچ شناسی و گیاه شناسی امکان شناسایی انواع سمی را دارند.
بــا قدری دقت و هشــدارهای لازم و پرهیز از مصــرف قارچ های خود رو 
می توان جلوی این نوع مسمومیت ها و احتمالا مرگ ها را گرفت و بهتر است 
که در رســانه ها در این باره اطلاع رسانی شــود همچنین می توان با پخش 
بروشور یا نصب بنر در مناطقی که مستعد رشد این نوع قارچ ها هستند مردم 

را از خطر مصرف آن آگاه کرد.
از سویی دیگر با انتشار مطالبی در زمینه عوارض و علائم مصرف قارچ های 
ســمی در مراکز درمانی به خصوص در مناطق کوهســتانی و شهرستان ها، 
کارکنان بخش بهداشــت و درمان هرچه ســریعتر این نوع مسمومیت ها را 
تشــخیص دهند و درمان کننــد تا زمان طلایی برای نجات یک انســان از 

دست نرود.
سمی بودن قارچ از طریق ظاهر آن قابل تشخیص نیست

رئیس مرکز کنترل کیفی آزمایشگاه های سازمان پزشکی قانونی کشور در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا گفت: ظاهر و شکل قارچ های سمی مثل قارچ های 
خوارکی اســت و اصلا از طریق ظاهر و شــکل قارچ، ســمی بودن آن قابل 

تشخیص نیست و افراد عادی نمی توانند سمی بودن آن را تشخیص دهند.
دکتــر مریم اخگری با بیان اینکه حدود پنج هــزار نوع قارچ در طبیعت 

وجود دارد، افزود: مصرف حدود ۱۰۰ نوع از آن برای انسان سمی است.
وی ادامــه داد: در بهار و پاییز به دلیل تغییــرات آب و هوایی همچنین 
تشــدید بارش ها و فراهم بودن رطوبت، زمان مناســب برای رشــد و تکثیر 
بیشتر قارچ ها است و از سویی هم هموطنان دراین فصول بیشتربرای تفریح 
و گــردش به طبیعت می روند و احتمالا با رشــد قارچ ها مواجه می شــوند و 
شــاید هم از آن برداشــت کنند و فکر کنند که خوراکی اســت.عضو هیات 
علمی ســازمان پزشکی قانونی با اشــاره به اینکه آمار مجزایی از مرگ های 
ناشــی از مصرف قارچ های سمی در دست نیست و این نوع مرگ ها در ردیف 
مســمومیت ها دسته بندی می شوند، گفت: ســال گذشته حدود ۷۰۰ نفر به 
دلیل مصرف قارچ های خود رو و ســمی مســموم شدند که برخی از آنها نیز 
فوت کردند.عضو هیات علمی سازمان پزشکی قانونی تاکید کرد: هموطنان به 

هیچ عنوان از قارچ های خودرو مصرف نکنند.
وی ادامه داد: هیچ نوع فرآوری قارچ مانند پختن، کباب، آب پز و ســرخ 
کردن موجب از بین رفتن سم در قارچ سمی نمی شود و اگر هنگام تفریح در 
دشت یا ارتفاعات متوجه رویش قارچ شدند از چیدن و مصرف آن خودداری 
کنند زیــرا مصرف آن عوارض جبران ناپذیــری دارد.هیچ نوع فرآوری قارچ 
مانند پختن، کباب، آب پز و ســرخ کردن موجب ازبین رفتن ســم در قارچ 

سمی نمی شود
۹۰درصد مسمومیت ها با قارچ شدید است

رئیس مرکز کنترل کیفی آزمایشگاه های سازمان پزشکی قانونی گفت: ۹۰ 
درصد مسمومیت ها با قارچ شدید است و علائم مسمومیت شامل دو مرحله 
است؛ در مرحله اول که از چهار ساعت تا ۱۲ ساعت بعد از مصرف قارچ سمی 
اســت و فرد دچار تهوع، استفراغ، ضعف و بی حالی و درد شکم می شود و در 
مرحله دوم وقتی علائم تا ۲۴ ساعت ادامه یابد و تشدید شود و به دنبال آن 
سطح هوشــیاری کاهش می یابد و سم، کبد و کلیه را درگیر کرده است.وی 
ادامه داد: در این مرحله، ممکن اســت مسمومیت موجب پیوند کبد یا حتی 
مرگ فرد شود اما اگر فرد مسموم سریع به مراکز درمانی ارجاع شود و درمان 

و حمایت های لازم انجام شوند امکان نجات وی وجود دارد.
به گزارش ایرنا، عضو هیات علمی ســازمان پزشــکی قانونی گفت : حتما 
خانواده ها در مصرف قارچ توجه ویژه ای به سالمندان و کودکان داشته باشند 
و قارچ های پرورشــی و با مجوز وزارت بهداشت استفاده کنند و به شدت از 

مصرف قارچ به صورت فله ای پرهیز کنند.
اگر فرد مسموم سریع به مراکز درمانی ارجاع شود و درمان وحمایت های 
لازم انجام شــوند امکان نجات وی وجود دارد.اخگری در مورد مراحل درمان 
فرد مســموم با قارچ تاکید کرد: مانند همه مسمومیت ها، خارج کردن ماده 
ســمی در اولویت است و اگر مسمومیت شدید باشد نیاز به شست و شو نیز 
هســت اما اگر مسموم دچار کاهش سطح هوشیاری شده است به هیچ وجه 
وادار به اســتفراغ نشــود و باید ســریع به مرکز درمانی منتقل شود.وی در 
توضیــح اینکه برخی افراد بعد مصرف قارچ خــود رو دچار بی حالی و علائم 
دیگر می شوند اما آن را به علائم طبع سرد قارچ ربط می دهند و اعتنایی برای 
مراجعه به پزشک نمی کنند و علایم را جدی نمی گیرند، تاکید کرد: نوع طبع 
خوراکی ها و غذاها مربوط به علم سنتی است اما آنچه در مصرف قارچ خود رو 
موجب بروز علائم بی حالی می شود، طبع سرد نیست بلکه سم موجود درآن 
اســت که اگر به آن توجه نشود ممکن است این سم جذب بدن و اندام هایی 

مثل کلیه و کبد شود و عوارض جبران ناپذیری در پی داشته باشد.

هشدار

وزش باد شدید
 و رگبار باران در تهران

اداره کل هواشناسی استان تهران از وقوع رگبار باران و 
گاهی وزش باد شدید طی روزهای آتی در استان خبر داد.

براساس بررسی نقشه های پیش یابی و تحلیل الگوهای 
همدیدی وضعیت جوی اســتان تهران طی روزهای آینده 
آسمان کمی ابری تا نیمه ابری، گاهی همراه با وزش باد و از 
فردا تا پنجشنبه )۱۱ تا ۱۳ اردیبهشت ماه( افزایش سرعت 
وزش باد گاهی وزش باد شدید به ویژه ساعات بعد از ظهر 
و در ارتفاعات در بعضی ســاعتها با افزایش ابر پیش بینی 
می شود.همچنین از بعد از ظهر پنجشنبه تا جمعه افزایش 
ابر، گاهی وزش باد شدید و رگبار پراکنده باران و رعد و برق 
به ویژه در ارتفاعات مورد انتظار است.آســمان تهران امروز 
) ۱۱ اردیبهشــت ماه( کمی ابری تا قسمتی ابری و وزش 
باد، در بعد از ظهر وزش باد شــدید با حداقل دمای ۲۰ و 
حداکثر دمای ۲۸ درجه سانتیگراد و طی  چهارشنبه )۱۲ 
اردیبهشــت ماه( کمی ابری تا نیمه ابری و وزش باد، گاهی 
وزش باد شــدید با حداقل دمای ۱۸ و حداکثر دمای ۲۸ 

درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

پرداخت ۵۳۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
قرض الحسنه به مددجویان 

در سال گذشته
مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت از پرداخت 
۵۳۰۰ میلیارد تومان تسهیلات قرض الحسنه به مددجویان 

در سال گذشته خبر داد.
علی عاشوری در نشست خبری با اشاره به فعالیت ۳۴ 
شــعبه صندوق قرض الحســنه امداد ولایت در ۳۱ استان 
کشور، گفت: علاوه بر شعب، در دفاتر کمیته امداد نیز یک 
نفر به عنوان عامل صندوق، خدمات تســهیلات، پرداخت 
و ســایر خدمات را به مراجعان ارائــه می کند.وی با بیان 
اینکه تســهیلات صندوق تا ۱۰ میلیون تومان هیچ گونه 
کارمزدی اخذ نمی شــود، ادامه داد: برای تسهیلات بالای 
۱۰ میلیون تومان نیز ۳ درصد، فقط یکبار به عنوان کارمزد 
دریافت می کنیم. همچنین عدم دریافت جریمه کارمزد و 
تاخیر دیرکرد اقساط همچنان جاری است و ما هیچگونه 
جریمه ای از بابت دیرکرد اقســاط دریافت نمی کنیم.وی با 
ارائه آمار میزان سپرده گذاران صندوق قرض الحسنه امداد 
ولایــت، اظهار کرد: در حال حاضــر در مجموع حدود ۱۰ 
میلیون نفر به عنوان ســپرده گذار در این صندوق حساب 
دارند و از خدمات آن استفاده می کنند.مدیرعامل صندوق 
قرض الحســنه امداد ولایت یادآور شــد: بزرگترین شبکه 
قرض الحسنه را در کشــور داریم و علاوه بر اینکه خدمات 
را بــه صورت حضوری بــه جامعه هــدف ارائه می دهیم، 
یکی از سیاســت های ما این اســت کــه بتوانیم خدمات 
الکترونیکی را توســعه دهیم و در سال جاری سه خدمت 
جدید به شعبه دیجیتال صندوق قرض الحسنه امداد ولایت 
اضافه می شود.عاشوری گفت: به منظور جلوگیری از سوء 
استفاده احتمالی، همه پیامک های صندوق قرض الحسنه 
امداد ولایت از طریق سرشماری SQEV ارسال می شود.

مدیرعامل صندوق قرض الحســنه امــداد ولایت به ارائه 
عملکرد ســال ۱۴۰۲ پرداخت و گفــت: در حوزه دریافت 
تضامین، تسهیلگری صورت گرفت ئو سال گذشته درصد 
معوقات تســهیلات به زیر یک درصد کاهش پیدا کرد.به 
گزارش پایگاه اطلاع رســانی کمیته امداد، عاشوری ادامه 
داد: طبق بودجه ســال ۱۴۰۲ باید ۴۵۰۰ میلیارد تومان 
تســهیلات پرداخت می کردیم که با تلاش صورت گرفته، 
با افزایش منابع حدود هزار میلیارد تومانی مواجه بودیم و 
همین عامل باعث شد بتوانیم بیشتر از سقف تعهد در سال 
گذشته تهســلات پرداخت کنیم.وی میزان کل تسهیلات 
پرداخت شــده در سال گذشــته را حدود ۵۳۰۰ میلیارد 
تومان به تعداد ۲۷۰ هزار فقره اعلام کرد و افزود: بیشترین 
میزان پرداخت تسهیلات با ۳۷۵۶ میلیارد تومان به تعداد 
۲۱۵ هزار و ۸۰۶ فقره در ســرفصل تسهیلات کارگشایی 
پرداخت شد.مدیرعامل صندوق قرض الحسنه امداد ولایت 
خاطرنشان کرد: در این مدت همچنین ۹۳۱ میلیارد تومان 
تسهیلات اشتغال و ۵۹۱ میلیارد تومان تسهیلات مسکن 

شامل خرید، احداث و تعمیر مسکن پرداخت شد.

هواشناسی

مددکاری
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شهرداری تهران مدتی قبل قراردادی 
با یک شــرکت چینی بــرای واردات 
بود، چند  کرده  امضا  برقی  اتوبوس های 
روز قبل یک فعال رســانه ای نوشت که 
این قرارداد با یک شرکت ساختمانی در 
زیادی  ابهامات  و  امضا شده است  چین 
شــهرداری  قرارداد  جدید  ابعاد  دارد، 
تهران با چینی ها به صحن شورای شهر 
تهران رسید و سبب ساز تنش در شورای 
هنگام  اعضا  برخی  طوری که  شد،  شهر 

سخنان زاکانی جلسه را ترک کردند.
بغض شورای شهر مقابل شهرداری زاکانی 
شکســت، جلسه این شــورا که برای بررسی 
وضعیت حمــل و نقل و ترافیــک پایتخت 
برگزار شد تحت شــعاع ترک جلسه توسط 
برخی از اعضا شورای شهر تهران قرار گرفت. 
آن طورکه به نظر می رسید برخلاف این که قرار 
بود واردات ۲۵۰۰ اتوبوس برقی برای تهران از 
کشور چین تبدیل به کارنامه زاکانی شود حالا 

پاشنه آشیل شهرداری او شده است.
ترجیــح زاکانی؛ اتوبــوس چینی به جای 

ایرانی
اواخر ســال گذشــته بود که معاون مالی 
شــهرداری تهران از قرار خرید اتوبوس برقی 
شهرداری پایتخت با چینی ها پرده برداشت، 
لطف الله فروزنده دراین باره گفت که: »انعقاد 
قــرارداد ۲۵۰۰ اتوبوس برقــی ۱۲) متری(، 
۲۷۵۰۰ هزار تاکســی انرژی نو، ۱۰ هزار ون 
و مینی بوس و ۱۵۰ هزار موتور سیکلت برقی 
نیز از دیگر دســتاوردهای این سفر بود، که 
امیــدوارم به امید خدا بتوانیم این محموله ها 

را هرچه سریع تر وارد کشور کنیم.«
فروزنده اواخر سال گذشته در گفت وگویی 
با بیان اینکه این شــرایط، فرصتی استثنایی 
بــرای ماســت و تمــام ارکان کامــلا با هم 
هماهنگ هستند، گفت: »اینکه یک شرکت 
چینــی تمایل به یوزانــس دارد، یک فرصت 
طلایی اســت، اگر می خواستیم این خریدها 
را از داخل کشــور تامین کنیم چنین پولی 
وجود نداشــت. ۵۰ درصد اعتبارات را دولت 
تامین می کند و رییس جمهور دستور داد که 
بلافاصله منابع از محل ماده ۱۲ تامین شود.«
شــهردار تهران هم با اشاره به ارزان بودن 
اتوبوس های برقی چینی نسبت به اتوبوس های 
ایرانــی تلاش کرد از اقــدام خود برای انعقاد 
قرارداد بــا چینی ها دفاع کند: »زمانی که در 
این ســفر بودیم، بررسی هایی صورت گرفت 
و مشخص شــد که قیمت اتوبوس های برقی 
در کشــور چین به مراتب پایین تر از قیمت 
تولیدکننــدگان داخلی اســت، به طوری که 
کیفیت و قابلیت آنها بســیار مناسب بود اما 
قیمت آنها بــه مراتب کمتــر از قیمت های 
اتوبوس های برقــی داخلی بود. تفاوت قیمت 
اتوبوس هــای برقــی چینی بــا اتوبوس های 
برقی داخلی بین ۵ تا ۶ میلیارد تومان در هر 
اتوبوس است. در واقع اتوبوس های چینی به 
مراتب ارزان تر از اتوبوس های داخلی هستند.«

از شرکت ساختمانی اتوبوس
برقی خریدند!

شــهردار و مدیر مالی شــهرداری تهران 
علیرغم مخالفت برخی اعضای شــورای شهر 
توانستند موافقت این شورا را برای قراردادی 
۲ میلیــارد یورویی با چینی ها دریافت کنند، 
تا با عقد آن اتوبوس های برقی از چین راهی 
تهران شــوند، اما حالا به نظر می رســد این 
قرارداد با اما اگرهای زیادی مواجه شده است.

چنــد روز قبل یاشــار ســلطانی، فعال 
رسانه ای با انتشــار متن این قرداد در پایگاه 
خبری خودش، درباره آن نوشــت: »یکی از 
مهم تریــن موضوعات در این قرارداد اصرار بر 
ترک تشریفات و عجله برای امضای قرارداد با 
طرف چینی است. موضوعی که در مذاکرات 
رسمی شــورای شهر به صراحت به آن اشاره 
می شــود. اما شاید بزرگترین ابهام در قرارداد 
۲ میلیارد یورویی علیرضا زاکانی و شهرداری 
تهران با طرف چینی انتخاب شــرکت طرف 

قرارداد است.«

او توضیح داد: »بر اساس تحقیقات حقوقی 
 Poly Overseas که انجام شده شــرکت
Engineering Co., Ltd که طرف قرارداد 
شــهرداری است در ســال ۲۰۱۰ ثبت شده 
و دارای شــرح خدمات زیر است:آموزشــی، 
دامنه کسب و کار شامل مهندسی با قرارداد 
خارجی، عمده فروشــی تجهیزات الکتریکی، 
واردات و صادرات فناوری، خدمات مشــاوره 
مدیریت بازرگانی، خدمات مشــاوره تجارت، 
عمده فروشــی محصولات سخت افزاری، راه 
آهن، راه، ساخت و ساز مهندسی تونل و پل، 
ســاخت و ســاز کارهای عمومی شهرداری، 
مصالح ساختمانی، عمده فروشی مواد تزئینی، 
واردات و صادرات )به اســتثنای محصولات 
دارای امتیــاز(، بهره برداری از دســتگاه های 
پزشکی بدون مجوز، تجارت تجهیزات پزشکی 

دارای مجوز.«
به گفته یاشــار ســلطانی: »این شــرکت 
دارای یــک تیم حرفه ای مجرب متشــکل 
از کارشناســان راه و پل، مهندســان ارشــد 
و پرســنل مدیریت فنی مختلف می باشــد. 
دارای یک مرکز فناوری شــرکت ملی و یک 
آزمایشــگاه ملی اســت و دارای کشتی های 
جرثقیل پیشــرفته ۳۲۰۰ تنی و شمع بندی 
قاب شمع ۱۰۰ متری است. این شرکت هیچ 
تخصصی در زمینه خودروهای برقی و حمل 
و نقل پاک ندارد و حالا قرار اســت ۲ میلیارد 

یورو از بیت المال مردم ایران به دســت آنها 
سپرده شود تا با تامین خودروی برقی اندکی 
هوای پاک و کاهش ترافیک را برای تهران به 

ارمغان بیاورند.«
به گفته این فعال رســانه ای آن طورکه از 
متن این قــرارداد برمی آید تضمین های لازم 
وجود نــدارد و در صورت بــروز اختلاف راه 
حل های حقوقی مناســب پیش بینی نشده 

است.
تنش به شورای شهر کشیده شد

افشــای جزئیات قرارداد زاکانــی با این 
شــرکت چینی سبب ســاز تنش در جلسه 
شورای شــهر تهران شد، به گزارش ایسنا در 
جلسه هرمزی، معاون حمل و نقل شهرداری 
تهــران به ارائه گزارشــی از وضعیت حمل و 
نقل عمومــی پرداخت و در مورد قراردادهای 
منعقد شده شــهرداری در چین توضیحاتی 
ارائه کرد که این توضیحات سبب واکنش های 
اعضای شورای شهر شــد؛ به گونه ای که در 
ابتدا نرجس سلیمانی با تاکید بر اینکه با این 
حجم از موضوعات مالی در قرارداد چین هنوز 
ابهاماتی وجود دارد که به آن پاسخ داده نشده 
اســت، گفت: »در مورد واردات وسایل حمل 
و نقل عمومی وعده های زیادی شــنیدیم و 
عملا اتفاق خاصی نیفتــاده و باید بگویم که 
مدیریت شهری در حوزه اجرایی با تک ماده 
هم به نمره قابل قبولی نمی رســد.« در ادامه 

جعفر تشکری هاشــمی نیز با تاکید بر اینکه 
هنوز متوجه نشدیم که در حوزه اتوبوسرانی 
اساسا با طرف خارجی قرارداد بستیم یا خیر؟ 
گفت: باید صراحتا گفته شــود که قرارداد به 
چه شــکل بسته شده است و من به یاد دارم 
که شــهردار در یکی از جلسات شورای شهر 
اعلام کرد که چهار ماهه اتوبوس ها را به تهران 
می آورد اما هنوز با گذشت زمان زیادی از این 
صحبت اصلا تردید دارم که قراردادی منعقد 

شده یا نه؟«
مهدی عباســی عضو دیگر شورای شهر با 
اشاره به موارد منتشر شــده از قرارداد چین 
در توئیتر گفت: »اگر اسنادی وجود دارد باید 
این اســناد به ما داده شــود و اگر این ادعاها 
درست اســت باید به شــورا گزارش دهیم. 
وظیفه شورا مشخص است وقتی شورا بدون 
پیوست دو میلیارد یورو مصوب می کند یعنی 
ما می خواهیم به شهرداری کمک کنیم و بنده 
نماینده مردم هستم و درست نیست از کنار 
یک قــرارداد بزرگ بین المللی بگذریم و باید 
ناراحت باشیم از اینکه یک خبرنگار اسنادی 

را دارد که ما به عنوان عضو نداریم.«
به گزارش خبرآنلایــن، بعد از انتقادهای 
مطــرح شــده زاکانــی در جایــگاه حاضر 
شــد و همزمــان بــا حضــور زاکانــی در 
 محــل تریبون تعــدادی از اعضای شــورای 

شهر جلسه را ترک کردند. 

مدیر عامل سازمان مدیریت پسماند 
شــهرداری تهران گفت: فعالیت اتباع 
فاقد مدارک هویتی و غیرمجاز به عنوان 
پاکبان در سطح شــهر جرم محسوب 

می شود.
رضــا محمدی ، با تأکید بــر اینکه رفت 
و روب، نظافــت و آراســتگی شــهر یکی از 
مهمتریــن مأموریت های شــهرداری تهران 
اســت، افزود: یکی از چالش هایی اســت که 
در ابتدای این دوره از مدیریت داشتیم تعدد 
پیمانکاران حوزه پسماند بود که با تمهیدات 
صورت گرفتــه در حال حاضر با پیمانکار در 
حوزه پســماند قرارداد بسته شده است.وی 
با بیان اینکــه قراردادها بــه منظور توجیه 

اقتصادی برای پیمانکاران ۳ ساله بسته شده 
است، افزود: بالغ بر ۲۰۰۰ میلیارد تومان در 
بــازه ۶ ماهه از انعقاد قــرارداد، برای تأمین 
ماشین آلات سرمایه گذاری کردند.به گزارش 
ایسنا، مدیرعامل سازمان پسماند شهرداری 
تهران همچنین در خصــوص فعالیت زباله 
گردی در شــهر عنوان کرد: براســاس ماده 
۱۶ قانون پســماند زباله گردی جرم اســت؛ 
امــا جریمه ای که در قانــون برای این جرم 
در نظر گرفته شــده بازدارندگی لازم ندارد.
محمدی به دســتوری که از ســوی مقامات 
قضایی جهت جمــع آوری زباله گردی اخذ 
شده اشاره کرد و ادامه داد: در یک بازه زمانی 
یک ماهه توانستیم در سطوح مناطق ۲۲گانه 

در حدود ۸۰ درصد زباله گردها و مافیای آن 
را جمع آوری و مراکز را پلمب کنیم.

به گفته وی، اکثریــت زباله گردها اتباع 
هســتند که با دســتورات قضایی اخذ شده 
آنها رد مرز شدند.مدیر عامل سازمان پسماند 
درباره فعالیت اتباع به عنوان پاکبان در سطح 
شــهر اظهار کــرد: در قراردادهایی که میان 
شــهرداری و پیمانکاران منعقد شده عنوان 
بهره مندی از نیروی اتبــاع مجاز که دارای 
مدارک هویتی و ســاکن کشور هستند، درج 
شده است. محمدی افزود: فعالیت اتباع فاقد 
مدارک هویتــی و غیرمجاز به عنوان پاکبان 
در ســطح شــهر جرم و تخلــف در قرارداد 
محسوب می شود و لذا در صورت فعالیت، از 

سوی شهرداری و همچنین پلیس امنیت با 
آنها برخورد خواهد شــد.مدیر عامل سازمان 
پســماند در مورد اقداماتــی که در خصوص 
توجه بــه حق و حقوق پاکبانان در این دوره 
از مدیریت صورت گرفته است، گفت: شهردار 
تهران تاکید بر اهتمام ویژه نسبت به حقوق 

پاکبانان دارد. 
از این رو در ســال گذشته حقوق پاکبانان 
براســاس حقوق وزارت کار ترمیم شــد و ۸ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان به حداقلی حقوق، 
یعنی ۱۲ میلیون تومان رســید. وی تأکید 
کرد: تمامی پاکبانــان می توانند از خدمات 
درمانگاهی شــهرداری در مناطق مختلف به 

صورت رایگان بهره مند شوند.

تنش شورای شهر تهران با زاکانی بالا گرفت

قرارداد در چین؛ دلخوری در شورای شهر تهران

برخورد با فعالیت اتباع فاقد مدارک هویتی وغیرمجاز به عنوان پاکبان

۵ درصد جرایم رانندگی اشتباه ارسال می شود تدوین شناسنامه برای ۵ جزیره مهم خلیج فارس
رئیس پلیس راهور فراجا گفت: ۵ درصد جرایم رانندگی اشتباه ارسال می شود 

که برای رفع این خطا باید دوربین ها نوسازی شود.
ســردار تیمور حســینی، رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشــور در یک مصاحبه 
تلویزیونی اظهار داشــت: دو موضوع باعث اشتباه ارسال شدن جرایم رانندگی است؛ یک، 
موضوع کیفیت دوربین ها و دو، دســتکاری ارقام پلاک خودرو توســط برخی از رانندگان 
است.وی افزود: این دو عامل باعث شده است که ۵ درصد جرایم رانندگی اشتباهی برای 
افراد ارسال شود که برای پاک کردن این جرایم اشتباه، افراد به مراکز پلیس راهور مراجعه 
کنند.حســینی بیان کرد: البته سامانه رسیدگی غیرحضوری یا اینترنتی به اعتراضات در 
دســت آماده سازی اســت و امیدواریم به زودی یعنی در سال ۱۴۰۳ بتوانیم این سامانه را 
معرفی و رونمایی کنیم تا دیگر برای اعتراض به تخلفات رانندگی نیاز به مراجعه حضوری 

نباشد.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی کشور در پایان گفت: در سال گذشته ۱۵۷ میلیون 

فقره جریمه برای رانندگان متخلف صادر شده است.

مدیرکل دفتر حفاظت از زیست بوم ها و سواحل دریایی سازمان حفاظت محیط 
زیست درباره آخرین اقدامان انجام شده برای شناسنامه دار کردن جزایر خلیج 
فارس گفت: در حال حاضر شناســنامه پنج جزیره مهم در خلیج فارس تدوین 
شده است و کلیه پهنه های ساحلی آن ها در خشکی و دریا تا عمق شش متر و 

بعضا اعماق بالاتر از نظر زیستی و زیستگاهی شناسایی و طبقه بندی شده اند.
ولی با توجه به برخی مشکلات به ویژه نظامی بودن برخی جزایر هدف که نیازمند اخذ 
مجوزهای ویژه است، در حال حاضر تدوین شناسنامه این جزایر مهم از نظر تنوع زیستی 
و زیســتگاهی متوقف شده است.به گزارش ایسنا، وی تاکید کرد: به دلیل فاصله برخی از 
این جزایر از ساحل، امکان تامین کلیه تجهیزات و پشتیبانی از گروه تحقیقاتی وجود ندارد 
و متاسفانه برخی از وزارتخانه ها نیز که در این جزایر فعالیت هایی انجام می دهند، علیرغم 
تاکید ماده ۱۴ سند ملی آمایش سرزمین مبنی بر ایفای مسئولیت های اجتماعی صنایع 
و سازمان ها و سایر ارگان ها در رابطه با حفظ محیط زیست در حوزه عمل خود، همکاری 

لازم را جهت پشتیبانی انجام نمی دهند.

ابهام شورای شهر درباره قرارداد  ۲ میلیارد یورویی 
مهدی اقراریان، عضو شورای شهر تهران، درباره علت خروج اعضا 
شورا از جلسه با زاکانی گفت: ما وقتی می خواهیم درباره یک موضوع 
صحبت کنیم، روند اتفاقاتی که افتاده را باید مرور کنیم. جلســه ی 
صحن شــورا دارای یک دستور جلسه مشخص و زمان معین است. 
زمان جلسه تا ساعت ۱۲ ظهر بود؛ اگر خارج از زمان جلسه بخواهد 
رونــد ادامه یابد، باید در صحن برای این موضوع رای گیری شــود. 
در روز جلســه با پیشــنهاد رئیس و موافقت اعضا، تا ساعت ۱۲.۵ 
جلســه  صحن تمدید شد. در دور اول گفتگو ها شاهد این بودیم که 
معــاون محترم حمل و نقل گزارش خود را بیان کردند، اما با تذکر 
مهندس چمران، بخشی از مسائل شامل تاکسی رانی و موتور برقی 
باقی ماند. آقای زاکانی هم در بخش نخست به مباحثی پرداختند و 
صحبت های خود را ارائه کردند. در جلسه شهردار و معاون شهردار 

صحبت کردند. 
سؤالات اعضا شورا سؤالات فنی و تخصصی در خصوص قرارداد 
بیش از ۲ میلیارد یورویی با چین بود. مسأله این بود که این قرارداد 
با وجود چندین بار پیگیری، به دست اعضا شورا نرسید. حتی شاهد 
بودیم در گفتگو آخر جلســه، رئیس کمیسیون حمل و نقل، آقای 
تشــکری هم بیان کردند که قرارداد به دست ایشان نرسیده و اقای 
چمران هم به زاکانی گفت که چندین بار تذکر داده اند و قرارداد به 
دست اعضا نرسیده است. ساعت ۱۲.۵ با پایان زمان قانونی جلسه، 
اعلام کردیم که علاقه مند به تمدید نیستیم و از جلسه خارج شدیم. 
پیشنهاد ما این بود که در یک جلسه ی دیگر ادامه موضوعات دنبال 
شود و این نکته وجود داشت که تا جلسه بعدی، اطلاعات مربوط به 

قرارداد را به دست اعضا برسانند.

وی درباره عدم شــفافیت قرارداد چین با شهرداری تهران بیان 
کرد: درخواســت مشخص ما شــفافیت قرارداد با چین است. خانم 
ســلیمانی و دیگر همکاران نکاتی را مطرح کردند. شفافیت قرارداد 
چین دغدغه شوراســت. باید مشخص شود چه تعداد سفر به چین 
صورت گرفته و چه تعداد نیرو رفته اند و موضوع مذاکرات و نتیجه ی 
سفر ها چه بوده است. یکی از سؤالات بنده در جلسه این بود که آیا 
در قرارداد مربوط به ســفر چین، غیراز تجهیزات مربوط به حمل و 
نقل و ترافیک، تجهیزات دیگری هم خریداری شــده است؟ آقای 
زاکانی گفتند تجهیزات دیگری هم رخ داده است. سؤال اینجاست 
که با هماهنگی کدام بخش این خرید ها انجام شده است؟ در مجلس 
شورای اسلامی هم شاهد این روال هستیم و ممکن است یک جلسه 
در صحن به نتیجه نرسد. جلسه ی بعدی می شد که شهردار بیاید و 

سؤالات را پاسخ دهد.
وی سپس در رابطه با درخواست زاکانی از اعضا شورا برای حضور 
در جلسه و ارائه پاسخ اظهار داشت: وقتی سقف ساعت قانونی تمام 
شــده اســت، آقای زاکانی نمی تواند برای اعضا شورای شهر تعیین 

تکلیف کند. 
تشــخیص ما این بود که ادامه ی جلسه به جلسه بعدی کشیده 
شــود. در مقابل مطالبه ی ما مبنی بر شفافیت قرارداد، یکی از اعضا 
مطرح کرد که چگونه قرارداد چین در اختیار یک فعال رســانه ای 
قرار گرفته، اما در اختیار شورای شهر و کمیته نظارت شورا و رئیس 
کمیسیون حمل و نقل نیست؟ ما چیزی را که ندیده ایم را نمی توانیم 
قضاوت کنیم. آقای زاکانی نکاتی را مطرح می کند که ما نمی دانیم بر 

اساس چه مستنداتی آن ها را تأیید را رد کنیم.

بخشودگی۲۰هزار میلیارد تومان
از جرایم بیمه ای کارفرمایان

مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی بــا تأکید بر لزوم 
برنامه ریــزی و اقدام برای کاهش حوادث ناشــی از کار و 
ایمن ســازی محیط های کاری برای رسیدن به چشم انداز 
صفــر در حــوادث کار، از بهره مندی ۷۵ هــزار کارگاه از 
تسهیلات بخشــودگی جرایم بیمه ای در سال ۱۴۰۲ خبر 
داد. میرهاشم موسوی با اشاره به رویکردهای دولت مردمی 
ســیزدهم در زمینه تقویت تولید و بهبود فضای کسب و 
کار، گفت: همان طور که همه شما در خبرها شنیده اید در 
این دولت در همین مدت کوتــاه، بالغ بر ۱۰ هزار کارگاه 
تولیدی تعطیل یا نیمه راکد به فضای تولید بازگشته است 
و در دو ســال و اندی که از عمر دولت سیزدهم می گذرد، 
وعده دولت در زمینه تحقق یک میلیون شغل در هر سال 
که مقوم و محرک تولید است، محقق شده است.وی افزود: 
در دوره قبــل و چند ماه ابتــدای این دوره، برای پرداخت 
ماهانه حدود ۲۸ هزار میلیارد تومان حقوق و مستمری، در 
هر ماه بین ۳ تا ۵ هزار میلیارد تومان کسری منابع وجود 
داشت که در قالب استقراض از نظام بانکی تأمین می شد اما 
امروز و به واسطه تدابیر مدیریتی و اقدمات تحولی، نه تنها 
سازمان تأمین اجتماعی در کل سال ۱۴۰۲ برای پرداخت 
حدود ۴۵ هزار میلیارد تومان حقوق و مســتمری ماهانه، 
ریالی از نظام بانکی استقراض نکرد بلکه به ابرطلبکار کشور 
تبدیل شده و در حال پیگیری و برنامه ریزی برای استفاده 
از سرمایه و منابع موجود برای تضمین اجرای تعهدات آتی 
است.به گزارش ایسنا، مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی 
افزود: در کنار حمایت از کارگران و توسعه خدمات بیمه ای 
و درمانــی، از همراهــی و همکاری با فعــالان اقتصادی 
و کارفرمایــان هم غافل نبوده ایم. در ســال ۱۴۰۱ بالغ بر 
۵۸ هزار کارگاه که دچار مشکلات مالی بودند توانستند از 
تسهیلات تقسیط بدهی و بخشودگی جرایم استفاده کنند 
که این رقم در ســال ۱۴۰۲ به ۷۵ هزار کارگاه رسید و در 
این دو سال کارفرمایان کارگاه های دچار مشکلات مالی از 
بالغ بر ۲۰ هزار میلیارد تومان بخشــودگی جرایم بیمه ای 
توانستند اســتفاده کنند. در کل کشــور در عین اجرای 
تعهدات خــود در زمینه درمان و بازتوانی بیمه شــدگان 
حادثه دیده و نیز پرداخت غرامت دستمزد و سایر تعهدات، 
باید با همکاری کارفرمایان و همه فعالان حوزه کسب و کار 
و برای صیانت از نیروی کار که ارزشمندترین سرمایه کشور 
است، به سمت چشــم انداز صفر در حوزه حوادث ناشی از 

کار حرکت کنیم.

تامین اجتماعی


